



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

26 ايلول (سبتمبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

■ IMF: Global Growth Of 3.1% In 2029

The IMF expects global growth to hit 3.1 percent in 2029, the lowest level recorded in decades in forecasts for the next five years. The IMF revealed that global public debt levels will exceed 100 percent of global GDP during the same period. While inflation will decline steadily towards the target, which may lead to a calm in economic activity and the divergence between growth and inflation, which raises doubts and risks.

He noted the need for central banks to balance the speed of implementation of monetary easing or postponement. Global central banks are facing a difficult balancing act as interest rates begin to be cut amid falling inflation.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



■ صندوق النقد: النمو العالمي %3.1 في 2029

توقع صندوق النقد أن يسجل النمو العالمي 3.1 في المئة في 2029 وهي أدنى مستوياته المسجلة منذ عقود في تنبؤات السنوات الخمس التالية. وكشف الصندوق، عن أنّ مستويات الدين العام العالمية ستتجاوز مستويات 100 في المئة من الناتج المحلي العالمي خلال الفترة ذاتها. في حين سيتراجع التضخم يتراجع على نحو مضطرب نحو المستهدف ما قد يؤدي إلى هدوء النشاط الاقتصادي والتباعد بين النمو والتضخم وهو ما يثير الشكوك والمخاطر. ونوّه إلى ضرورة قيام البنوك المركزية بالموازنة بين سرعة تنفيذ التيسير النقدي أو تأجيله. حيث تواجه البنوك المركزية العالمية عملية توازن صعبة مع بدء خفض أسعار الفائدة في ظل تراجع معدلات التضخم.

[المصدر \(موقع العربية. نت، بتصرف\)](#)

■ Fitch Raises Tunisia's Credit Rating to "CCC+"

The Central Bank of Tunisia kept its key interest rate unchanged at 8 percent. Fitch Ratings upgraded Tunisia's credit rating to "CCC+", reflecting growing confidence in the government's ability to meet its significant financial financing needs.

According to a report by Fitch, the local banking sector can help meet Tunisia's financing needs. The report shows that continued external support would allow Tunisia to balance its net external financing by 2026.

Fitch expects state-owned banks to bear a larger share of the financing burden due to the caution adopted by some private banks.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



■ "فيتش" ترفع التصنيف الائتماني لتونس إلى "CCC+"

أبقى البنك المركزي التونسي على سعر الفائدة الرئيسي دون تغيير عند 8 في المئة. في الوقت الذي رفعت فيه وكالة فيتش للتصنيفات الائتمانية، تصنيف تونس الائتماني إلى "CCC+"، ليعكس الثقة المتزايدة في قدرة الحكومة على تلبية احتياجاتها التمويلية المالية الكبيرة.

وبحسب تقرير صادر عن "فيتش" فإنّ القطاع المصرفي المحلي يمكن أن يساعد في تلبية احتياجات التمويل في تونس. ويبيّن التقرير أنّ الدعم الخارجي المستمر من شأنه أن يسمح لتونس بموازنة تمويلها الخارجي الصافي بحلول عام 2026. وتوقعت "فيتش" أن تتحمل البنوك المملوكة للدولة حصة أكبر من أعباء التمويل بسبب الحذر الذي تتبناه بعض البنوك الخاصة.

[المصدر \(موقع العربية. نت، بتصرف\)](#)

■ Central Bank Raises Its Expectations for UAE Economic Growth To 4 Percent

The Central Bank of the UAE has raised its forecast for GDP growth for the UAE from 3.9 percent previously to 4 percent by the end of 2024, supported by the improved performance of the oil sector and the growth will reach 6 percent in 2025.

In the economic report for the second quarter of this year, the CBE expected the non-hydrocarbon economy to grow by 5.2 percent in 2024 to rise to 5.3 percent in 2025. The hydrocarbon economy is expected to grow by about 0.7 percent this year to rise to 7.7 percent next year.

According to the UAE Central Bank, the tourism, transportation, financial services, insurance services, construction, real estate, and telecommunications sectors continue to support the growth expectations of the UAE economy, while current oil production levels partially offset overall growth this year.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



■ "المرکزي" يرفع توقعاته لنمو الاقتصاد الإماراتي إلى 4 في المئة

رفع مصرف الإمارات المركزي توقعاته بشأن نمو الناتج المحلي الإجمالي لدولة الإمارات من 3.9 في المئة سابقاً إلى 4 في المئة بنهاية عام 2024، وذلك بدعم تحسن أداء القطاع النفطي على أن يصل النمو إلى 6 في المئة في العام القادم 2025.

وتوقع "المرکزي" في التقرير الاقتصادي للربع الثاني من العام الجاري نمو الاقتصاد غير الهيدروكربوني بنسبة 5.2 في المئة في 2024 ليرتفع إلى 5.3 في المئة في 2025. بينما توقع نمو الاقتصاد الهيدروكربوني بنحو 0.7 في المئة العام الجاري ليرتفع إلى 7.7 في المئة العام القادم.

وبحسب المركزي الإماراتي فإنّ قطاعات السياحة والنقل والخدمات المالية وخدمات التأمين والبناء والعقارات والاتصالات تواصل دعمها لتوقعات النمو في اقتصاد الإمارات، في حين تعدل المستويات الحالية لإنتاج النفط النمو الإجمالي بشكل جزئي خلال العام الجاري.

[المصدر \(موقع العربية. نت، بتصرف\)](#)

Exponential Growth of AI at More Than 55 Percent per Year

In its fifth annual global technology report, consulting firm Bain & Co predicted that the global market for AI-related products will grow by 40 percent to 55 percent annually to exceed the limits of \$ 185 billion reached last year to reach about \$ 1 trillion in 2027.

According to the company, demand is increasing so rapidly that it will strain supply chains for components, including chips needed to power services. The company warned that increased sales in parallel with geopolitical tensions could lead to shortages of semiconductors, personal computers, and smartphones.

The company expects the cost of larger data centers to jump to between \$10 billion and \$25 billion within five years, up from the current cost of \$1 billion to \$4 billion.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



نمو هائل للذكاء الاصطناعي بنسبة تتخطى 55 في المئة سنوياً

توقعت شركة الاستشارات "باين أند كو - Bain&Co" في تقريرها السنوي الخامس للتكنولوجيا العالمية، نمو السوق العالمية للمنتجات المرتبطة بالذكاء الاصطناعي بنسبة 40 في المئة إلى 55 في المئة سنوياً لتتخطى حدود 185 مليار دولار الذي بلغته العام الماضي لتصل إلى نحو تريليون دولار عام 2027.

وبحسب الشركة يتزايد الطلب بسرعة كبيرة لدرجة أنه سيضغط على سلاسل التوريد للمكونات، بما في ذلك الرقائق اللازمة لتشغيل الخدمات. وحذرت الشركة من أن زيادة المبيعات بالتوازي مع التوترات الجيوسياسية قد تؤدي إلى نقص في أشباه الموصلات وأجهزة الكمبيوتر الشخصية والهواتف الذكية.

وتتوقع الشركة أن تقفز تكلفة مراكز البيانات الأكبر إلى ما بين 10 مليارات و25 مليار دولار في غضون خمس سنوات، ارتفاعاً من التكلفة الحالية بين مليار دولار إلى 4 مليارات دولار.

[المصدر \(موقع العربية. نت، بتصرف\)](#)

Gold Settles Near Record Highs

Gold prices settled on Thursday to hover near record highs, amid expectations of another major cut in U.S. interest rates this year, although gains were limited ahead of comments from key Federal Reserve policymakers later in the day.

Spot gold rose 0.2 percent to \$2,661.25 an ounce. Gold hit an all-time high of \$2,670.43 on Wednesday. U.S. gold futures settled at \$2,684.50.

The yellow metal has risen about 29 percent so far in 2024 and has hit record highs several times this year, largely due to major central banks easing monetary policy and geopolitical concerns.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



الذهب يستقر قرب مستويات قياسية مرتفعة

استقرت أسعار الذهب اليوم الخميس لتحوم قرب مستويات قياسية مرتفعة، وسط توقعات بخفض كبير آخر لأسعار الفائدة الأمريكية هذا العام رغم أن المكاسب كانت محدودة قبل تصريحات من صناع السياسات الرئيسيين في مجلس الاحتياطي الاتحادي في وقت لاحق من اليوم.

وصعد الذهب في المعاملات الفورية 0.2 في المئة إلى 2661.25 دولار للأوقية (الأونصة). وسجل الذهب أعلى مستوى على الإطلاق عند 2670.43 دولار أمس الأربعاء. أما العقود الأمريكية الآجلة للذهب فاستقرت عند 2684.50 دولار.

وارتفع المعدن الأصفر بنحو 29 في المئة حتى الآن في عام 2024 وسجل مستويات قياسية مرتفعة عدة مرات هذه السنة ويرجع ذلك إلى حد كبير إلى تيسير البنوك المركزية الكبرى السياسة النقدية والمخاوف الجيوسياسية.

[المصدر \(موقع العربية. نت، بتصرف\)](#)

Global Debt Hits Record High of \$312 Trillion

Global debt rose by \$2.1 trillion to \$312 trillion in the first half of 2024, well below the \$8.4 trillion rise in the first half of 2023, according to a report by the Institute of International Finance.

The report highlighted that the rise was uneven with most of the increase coming from China and the United States, followed by India, Russia, and Sweden.

By contrast, many European countries and Japan have seen their total debt drop significantly. Total global debt stood at \$312 trillion at the end of June, of which \$101.3 trillion was emerging market debt, compared to \$210.5 trillion for developed markets.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



الدين العالمي يسجل مستويات قياسية عند 312 تريليون دولار

ارتفع الدين العالمي بنحو 2.1 تريليون دولار إلى 312 تريليون دولار في النصف الأول من عام 2024، وهو أقل بكثير من الارتفاع البالغ 8.4 تريليون دولار في النصف الأول من عام 2023، وذلك وفقاً لتقرير صادر عن معهد التمويل الدولي.

وأبرز التقرير أن الارتفاع كان غير متساوٍ حيث جاءت معظم الزيادة من الصين والولايات المتحدة، تليها الهند وروسيا والسويد.

وعلى النقيض من ذلك، شهدت الكثير من الدول الأوروبية واليابان انخفاضاً ملحوظاً في إجمالي ديونها. وبلغ إجمالي الديون عالمياً نحو 312 تريليون دولار بنهاية يونيو (حزيران) الماضي، منها 101.3 تريليون دولار ديون الأسواق الناشئة، مقابل 210.5 تريليون دولار للأسواق المتقدمة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

■ The Moroccan Central Bank Expects the Continued Slowdown in Inflation

Morocco's central bank has kept the interest rate unchanged at 2.75 percent, as it monitors the evolution of economic and social conditions in the country and globally.

The CBE pointed out that the decision comes in light of the bank's recording of economic and social prospects surrounded by a high level of uncertainty associated with the international level, especially the continuation of the war in Ukraine, and the escalation of the conflict in the Middle East. He expected inflation to continue to slow in 2024 to reach 1.3 percent, before accelerating to 2.5 percent in 2025, compared to 1.7 percent last August. In 2023, Morocco's inflation rate rose to 6.1 percent, as the kingdom was affected by the rise in the prices of basic commodities, especially energy, and the continued drought for the sixth consecutive year at that time.

[Source \(Anadolu Agency, Edited\)](#)



■ المركزي المغربي يتوقع استمرار تباطؤ التضخم

أبقى البنك المركزي المغربي، على سعر الفائدة دون تغيير عند 2.75 في المئة، حيث يراقب تطور الظروف الاقتصادية والاجتماعية في البلاد وعالميا.

وبيّن المركزي أنّ القرار يأتي في ظل تسجيل البنك لآفاق اقتصادية واجتماعية محاطة بمستوى عال من عدم اليقين المرتبط بالمستوى الدولي، خاصة استمرار الحرب في أوكرانيا، وتعاقد النزاع في الشرق الأوسط. وتوقع استمرار تباطؤ معدل التضخم خلال 2024

ليصل إلى 1.3 في المئة، قبل أن يتسارع إلى 2.5 في المئة في 2025، مقارنة مع 1.7 في المئة في أغسطس/آب الماضي. وفي 2023، ارتفع معدل التضخم في المغرب إلى 6.1 في المئة، وسط تأثر المملكة بارتفاع أسعار المواد الأساسية، وفي مقدمتها الطاقة، وتواصل الجفاف للعام السادس على التوالي في ذلك الوقت.

[المصدر \(وكالة الأناضول، بتصرف\)](#)

■ Jordan: \$7.566 Billion Trade Deficit

Jordan's trade balance deficit in the first seven months of this year amounted to 5.376 billion dinars (7.566 billion dollars), compared to 5.391 billion dinars (7.601 billion dollars) in the corresponding period of 2023. Jordan's total exports increased by 1.9 percent compared to the same period in 2023, while imports increased by 0.8 percent, according to the monthly report of the Jordanian Government Department of Statistics on foreign trade.

The trade deficit decreased by 0.3 percent during the first seven months of 2024 compared to the same period in 2023.

[Source \(Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited\)](#)

■ الأردن: 7.566 مليارات دولار العجز في الميزان التجاري

بلغ عجز الميزان التجاري الأردني في الشهور السبعة الأولى من العام الحالي 5.376 مليارات دينار (7.566 مليارات دولار) مقارنة مع 5.391 مليارات دينار (7.601 مليارات دولار) في الفترة المقابلة من عام 2023. وارتفعت الصادرات الكلية للأردن بنسبة 1.9 في المئة، مقارنة بالفترة نفسها من عام 2023، فيما ارتفعت الواردات بنسبة 0.8 في المئة، وذلك وفقا للتقرير الشهري لدائرة الإحصاءات العامة الحكومية الأردنية حول التجارة الخارجية.

وانخفض عجز الميزان التجاري بنسبة 0.3 في المئة خلال سبعة الأشهر الأولى من عام 2024 مقارنة بالفترة نفسها من عام 2023.

[المصدر \(صحيفة العربي الجديد، بتصرف\)](#)

